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Republika e Kosovës
Republika Kosovo-Republic of Kosovo

Kuvendi - Skupština - Assembly

VI saziv
Prolećno zasedanje

Komisija za ljudska prava, ravnopravnost polova, nestala lica i peticije

P-br.44/2019

Priština, 7. 02.  2019.

Z A P I S N I K

Në mbledhje morën pjesë: Duda Balje, Lirije Kajtazi, Mirjeta Kalludra, Luljeta Veselaj-Gutaj,
Shemsi Syla, Fisnik Ismaili  i Teuta Haxhiu. 

Odsustvovali su : Saša  Milosavljević, Mexhide Mjaku-Topalli, Saranda Bogujevci i  Veton
Berisha.

Osoblje za podršku Komisiji: Selman Ymeri, koordinator i Sulltane Gashi, zvaničnica oblasti. 

Ostali učesnici: Shkëlqim Mehmetaj-KDI, Drita Vitia-Radio Kosova, Mirjeta
Duraku-Kosovapress, Kujtesa Bajrami-RTV21, Valmira Saraqi-KTV, Blerta Aliu-KDI i Zana
Ulaj, praktikante.

Sednicom je predsedavala, Duda Balje, predsednica Komisije .

Članovi komisije nisu imali primedbe i predloge u vezi  dnevnog reda, predložen od
predsednice Komisije , tako da je Komisija  odvijala rad sa sledećim :

D n e v n i m  r e d o m:

1.Diskusija u vezi mogućnosti da se Prištinski zatvor  restauriše u muzej.

***
1. Diskusija u vezi mogućnosti da se Prištinski zatvor  restauriše u muzej.

Predsednica je istakla da je tačka dnevnog reda diskusija u vezi mogućnosti da Prištinski zatvor
se restauriše u muzej. Mi smo na  komisiji razgovarali nekoliko puta u vezi ovog pitanja .
Zatvor u Prištini je bio zatvor torture, politički zatvor i zahtev je ispravan, da ne bismo
zaboravili pitanje mnogih aktivista , kao što su: Adem Demaçi, Fazli Grajqevci, Rexhep Mala,
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i mnogi ostali. Uputićemo zahtev Ministarstvu pravde, Premijeru i Predsedniku Skupštine , kao
i mnogim ostalim adresama. 

Luljeta Veselaj- Gutaj, je istakla da je veoma važan trenutak, iako zakašnjenj ,  ali verujem da
sada trebamo biti  pažljivi u vezi ove teme. Svi znamo da u ovom zatvoru u toku 90-tih godina
su hapšeni i maltretirani građani Kosova , na različite načine od srpskog režima, počev od
ikone kao  što je Adem Demaçi i mnogih ostalih, verujem da sve odgovorne institucije  će dati
podršku ovom pitanju. Iako se prethodno razgovaralo da se i paviljon C zatvora u Dubravi,
sigurno je bilo prepreka u vezi ovog pitanja, ali je i bolje da Prištinski zatvor bude muzej , jer
je Priština glavni gradi ima mnogo posetioca i zna ceo svet, da vide izbliza o torturama koje su
učinjene našem narodu, imamo mnogo činjenica . Ja podržavam i verujem da će se finalizirati
kao što je planirano.  

Teuta Haxhiu, je istakla da je ovaj zahtev donet u povoljno vreme, ali je zahtevala da se ne
otuđe tragovi koji su bolni deo naše istorije i ikona naše države. Za njihovu patnju u tim
prostorijama, koliko imamo informacija, da se taj deo uništava i ne znamo šta se može desiti  i
ceo materijal koji imamo za sve zatvorenike da prikažemo u tim prostorijama, kako bi
generacije , ali i svako ko posećuje Kosovo da vidi tragove nasilja koji je doživeo naš narod.

Shemsi Syla, osim zahteva da se restauriše zatvor Prištine u muzej, trebamo da zahtevamo od
ovih instanci koje imaju obavezu da čuvaju i konzerviraju svu prateću dokumentaciju
političkih zatvorenika  u Prištinskom zatvoru, imajući u obzir beleške čuvara što predstavlja
veliko bogatstvo za istražiteljstvo, jer je ovaj zatvor služio kao istražni zatvor i ima
dokumentaciju zatvorenika. Samo u zatvoru Gnjilane gde sam ja bio u 1986. više od 200
političkih zatvorenika je bilo unutra tako da svaki istražni zatvor koji je bio na Kosovu ima
svoju vrednost, jer se okrakterziuje ne rasvetljenim  nasiljem. 

Lirije Kajtazi, naravno da se u vezi ovog zahteva niko ne rezerviše,  jer se to odnosi na mnoge
generacije, trebamo se adresirati institucijama, za davanje mišljenja. Svakoga dana sve više se
uveravamo da ne treba da govori samo prošlost  jer nije dovoljno samo da se dokazuju zločini,
već je neophodno da se razvija ova zemlja, kako bi se sačuvala slavna prošlost. Mi imamo
memorijal porodice Jashari, koji zbog nedostao institucionalne podrške je u opasnosti da se
sruši, tako da trebamo da delujemo brzo, kako bi se ova istorija čuvala za naredne generacije,
posebno za one koji imaju smelosti da preuzmu javnu odgovornost . Ja podržavam i kao
poslanica LDK i kao partija .

Mirjeta Kalludra, je istakla da restaurisanje Prištinskog zatvora 7 muzej će ostati vrednost
kulturnog nasleđa koje će prikazati realne patnje našeg naroda . a kao članica Komisija
podržavam ovu inicijativu .

Nakon diskusija u vezi ovog pitanja predstavnica je jednoglasno  konstatovala da je Komisija
donela sledeću :
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Odluku

Funkcionalna komisija zahteva od svih odgovornih institucija da Prištinski zatvor se restauriše
u muzej. 

2. Razno 

Predsednica,   je istakla  da smo formirali organizacioni odbor za obeležavanje 20 godišnjice
Dubrovskog zatvora i održali smo sastanak  na kome su bili prisutni  direktor Agencije za
menadžriranje  Memorijalnog kompleksa, Kosova, Nait Hasani, Muahrrem Nitaj i jedan
predstavnik Kabineta predsednika Skupštine .  

Teuta Haxhiu, inicijativu je donela komisija  za održavanje sednice i smatram da se naredni
sastanak održi u potpunom sastavu  da detaljno razmotrimo postupke šta trebamo da učinimo.
Još prethodne  godine kada smo bili u poseti, dobili smo sugestiju porodica da spomenik nije
na mestu gde su ubijeni zatvorenici.

Luljeta Veselaj-Gutaj, na poslednjem  sastanku diskutovali smo da se formira organizacioni
odbor. Predsedavajuća saveta da formira savet sa nadležnim organima, za određena imena, da
oni rade zajedno i da nama izveštavaju o radu i da zajedno nastavimo dalje.

Shemsi Syla, je istakao da nismo imali potpunih informacija i mislili smo da se bira
predstavnik komisije  i da bude lica koji pomažu komisiji. Mi smo imali zahteve , ne samo za
obeležavanje 20 godišnjice , već smo zahtevali i mesto za postavljanje biste, ne vani, već
upravu tu gde se desio događaj u Dubravi. Zahtevali smo od viših instanci  koji imaju uticaj da
se oslabi to mesto i da se zatvorenici povuču iz tog dela  i da u bliskoj budućnosti to bude
muzej. Da li država ima mogućnost da izradi   drugi prateći objekat za zatvorenike, kako bi se
oslobodilo mesto  gde se desio maskar da se isti pretvori u muzej, da se razmotre činjenice šta
se desilo u tom zatvoru ?
Predsednica je pitala šta možemo da uradimo mi kao komisija  u slučaju devojke iz Drenasa, da
se ne bi ponavljali isti slučajevi?

Na ovoj sednici članovi Komisije su izrazili njihovu zabrinutosti povodom slučaja maloletne
devojčice iz Drenasa.
Predsednica je konstatovala da u slučaju Drenasa , na narednoj sednici se pozovu na
izveštavanje predsedavajući Sudskog saveta Kosova i Tužilačkog saveta .

Sednica je završena u  11:30 časova. 

Izradilo :
Osoblje za podršku Komisiji.

                                                                                                                  Predsednica Komisije,
                                                                                                                      _______________
                                                                                                                            Duda Balje
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